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Číslo 187 

15. června 2015 

   

Národní konvent o EU zorganizoval 
kulatý stůl, na kterém odborníci disku-
tovali o roli národních parlamentů 
v evropském integračním procesu. Jed-
nání se uskutečnilo v pátek 12. června 
2015 ve Státních aktech Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR. Debaty se 
zúčastnil například předseda poslanec-
kého Výboru pro evropské záležitosti 
Ondřej Benešík, předseda senátního 
Výboru pro záležitosti Evropské unie 
Václav Hampl nebo místopředsedkyně 
Evropského hospodářského a sociální-
ho výboru Jane Morriceová. Jednání 
bylo organizováno ve spolupráci 
s think-tankem Evropské hodnoty.  
Klíčové body 

Role národních parlamentů v procesu ev-
ropské integrace není novým tématem, a 
to nejen na unijní úrovni, ale také pokud 
jde o debatu v členských státech. Podle 
státního tajemníka pro evropské záleži-
tosti Tomáše Prouzy je rozvoj parlamentní 
agendy EU základním kamenem pro 
zkvalitnění české evropské politiky, jeli-
kož zájem obou komor Parlamentu o ev-
ropské záležitosti stále roste a vláda ten-
to dialog velmi vítá. T. Prouza ocenil, že  
poslanci a senátoři věnují čas nejen pro-
jednávání různých předpisů Evropské 
unie, ale i to, že se pravidelně účastní 
Národního konventu a na jednání evrop-
ských výborů otevírají i dlouhodobá té-
mata. 

Kulatý stůl se zaměřil na debatu o zapo-
jení členů Poslanecké sněmovny a Senátu 
Parlamentu ČR do evropské agendy nad 
rámec stávajících procedur a aktivit. Dále 
si odborníci položili otázku, jak zefektivnit 
spolupráci Parlamentu ČR s ostatními ak-
téry evropské politiky na národní úrovni. 
V předvečer kulatého stolu, ve čtvrtek 11. 
června, uspořádalo Eurocentrum Praha 
seminář s názvem Role národních parla-
mentů v EU. Téma okomentovali Ivo 
Šlosarčík z Fakulty sociálních věd Univer-
zity Karlovy, poslanec Marek Černoch 
a ředitel Odboru koordinace evropských 
politik Úřadu vlády ČR Jan Král.  
Ivo Šlosarčík shrnul dosavadní kroky Ev-
ropské unie, která se snažila o změnu 
rozložení sil mezi Evropským parlamen-
tem a jednotlivými parlamenty členských 
států EU. Posílení postavení Evropského 
parlamentu mělo logicky za následek 
oslabení pozic národních parlamentů, což 
se ale nepromítlo do volební účasti při 
volbách do Evropského parlamentu. Do-
dal, že voliči stále považují za význam-
nější volby do národních parlamentů, a to 

navzdory změnám provedených Lisabon-
skou smlouvou. 

I. Šlosarčík také vytyčil možné směry bu-
doucího vývoje institucionálního rámce 
EU. Uvedl možnou kompetenci národních 
parlamentů přímo koordinovat hospodář-
skou politiku EU, prodloužení lhůt pro pro-
jednávání legislativních návrhů na půdě 
národních parlamentů nebo zlepšení koor-
dinace na národní úrovni. 
Marek Černoch upozornil na to, že politika 
(ať už evropská, česká, vládní, či opoziční) 
má reflektovat zájmy voličů. V tomto smě-
ru vyzdvihl vysokou míru profesionality 
a výbornou úroveň spolupráce, která vlád-
ne v rámci Výboru pro Evropské záležitosti 
českého parlamentu. Spolupráce s Úřadem 
vlády ČR je podle něj rovněž na velmi 
dobré úrovni. Zdůraznil, že takové pro-
středí je nesmírně důležité pro dosažení 
konsenzu, který je nedocenitelný, zejména 
v situaci, v jaké se Unie nachází dnes. 
M. Černoch se také kriticky vyslovil pro-
ti extrémním hlasům volajícím po vystoupe-
ní České republiky z Evropské unie. Autoři 
podobných výroků podle něj neuvažují o 
možných následcích takového kroku.  
M. Černoch se se vyslovil pro větší integra-
ci v legislativní rovině a navrhl vytvořit na 
evropské úrovni obdobu amerického Sená-
tu, kde by každý členský stát měl jen jed-
noho zástupce. 
Jan Král také vyzdvihl vysokou úroveň 
spolupráce vlády a parlamentu České 
republiky a přiblížil účastníkům semináře 
mechanismus jejich vzájemné spolupráce. 
Věnoval se hlavně činnosti Výboru pro EU, 
kterou koordinuje ÚV ČR.  
Připomněl také výzvy pro budoucí vývoj 
institucionálního rámce EU a zapojení ná-
rodních parlamentů. Uvedl například do-
pad doporučení Evropské komise členským 
státům, které mají nelegislativní charakter, 
ale přitom směřují k tvorbě národní legis-
lativy. Další výzvou je koordinace hospo-
dářských politik EU, která by s sebou při-
nesla konkrétní doporučení již na národní 
úrovni legislativy.  
Předpokládaný další vývoj 
Na základě kulatého stolu bude vytvořeno 
doporučení, které obdrží vláda a další 
tvůrci evropské politiky v ČR. Kulatý stůl na 
téma role národních parlamentů byl po-
sledním odborným jednáním o aktuálních 
evropských tématech v tomto pololetí. S 
organizací debat bude Národní konvent o 
EU pokračovat od září 2015. 
/D. Morgensteinová,   V. Nejedlo/ 
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Evropská komise 

19.–25.března 
 Výsledky Rady pro dopravu, telekomunikace a energetiku > Rada 

Rada ve formátu ministrů pro energetiku se uskuteč-
nila 8. června 2015 v Lucemburku. Vedoucím delega-
ce ČR byl náměstek ministra průmyslu a obchodu 
Pavel Šolc. 
Klíčové body 

Po schválení předběžné agendy a přijetí A bodů se 
ministři přesunuli k prvnímu bodu, kterým byla politická 
diskuze k Evropské strategii energetické bezpečnosti. 
Ministři se ve svých vystoupeních shodovali především 
na potřebě komplexního přístupu, což podpořila i Komi-
se. Velký důraz byl také kladen na interkonektivitu, vy-
užívání domácích zdrojů a na potřebu diversifikace 
zdrojů a tras.  
Druhým řádným bodem Rady bylo přijetí závěrů k 
Energetické unii. Závěry se zabývají otázkami, jak po-
sílit roli zákazníků a jak přilákat investice do sektoru 
energetiky. Závěry byly schváleny, nicméně členské stá-
ty již během svých vystoupení avizovaly své pozice 
k rozbíhajícímu se procesu vytváření systému řízení. Ně-
které země (včetně ČR) vyjádřily politování nad nedo-
statečným uznáním role jádra v závěrech. 
V rámci bodů „Různé“ proběhly tři informativní body. V 
prvním podala Komise informaci o aktuálním vývoji 

vnějších energetických vztahů. V druhém informovala 
česká delegace o výstupu z 10. plenárního zasedání 
Evropského jaderného fóra (ENEF), které se uskutečnilo 
26.-27. května 2015. Posledním bodem jednání byla 
informace nadcházejícího lucemburského předsednictví 
o jeho prioritách.  
Po skončení zasedání následoval oběd s tématem zka-
palněného zemního plynu a skladovacích kapacit. Před 
zahájením zasedání byla navíc i ČR podepsána dekla-
race o spolupráci v oblasti elektroenergetiky v rámci 
Pentalaterálního fóra. 
Východiska pozice ČR  
Vláda ČR oceňuje diskuse vedoucí k posílení energetic-
ké bezpečnosti EU. Domnívá se, že klíčovými faktory 
pro její posílení je budování infrastruktury, a to jak kva-
litativně, tak kvantitativně. Závěry k Energetické unii 
jsou pro ČR dobrým kompromisem. 
Předpokládaný další vývoj  
Příští, neformální, zasedání Rady pro energetiku se 
uskuteční 23. září 2015. V průběhu léta jsou očekávány 
iniciativy Komise k tématu Energetické unie.  
/D. Měsíc/ 

Výsledky neformálního zasedání ministrů pro politiku soudržnosti > Rada 

Ve dnech 9. až 10. června 2015 proběhlo v Rize ne-
formální jednání ministrů odpovědných za politiku 
soudržnosti, teritoriální kohezi a urbánních aspektů. 
Jeho stěžejním tématem byla diskuze nad stavem 
implementace nových reformních kroků politiky 
soudržnosti a významem teritoriální dimenze v EU. 
Delegaci ČR vedla ministryně pro místní rozvoj Karla 
Šlechtová. 

Klíčové body 

První den jednání vedli ministři diskusi k tématu reformy 
politiky soudržnosti v programovém období 2007 -
2013 a významu teritoriální dimenze v EU, a to na zá-
kladě podkladového dokumentu zahrnujícího tři diskusní 
otázky lotyšského předsednictví. Dokument shrnuje zá-
kladní parametry a prvky reformy politiky soudržnosti, 
jako je například větší důraz na finanční nástroje, nut-
nosti zajistit kvalitní administrativní kapacitu, zavedení 
předběžného vyhodnocení, atd.  

Druhý den jednání proběhla diskuze nad významem 
urbánní dimenze a zakončené přijetím ministerské de-
klarace „EU Urban Agenda“. Tato deklarace identifiku-
je širokou škálu výzev a význam měst, a podtrhuje vý-
znam menších a středních měst, kterým dosud nebyla 
věnována tak velká pozornost, přestože představují 
nemalý rozvojový potenciál.  

Východisková pozice ČR 

Vláda ČR se domnívá, že nejvyšší prioritou implementa-
ce politiky soudržnosti by mělo být získání co nejvyšší 
přidané hodnoty (dopadů) za investované prostředky. 
Politika soudržnosti pro období let 2014–2020 se vy-
značuje implementací řady reformních prvků, jako jsou 
makrokondicionality, ex-ante kondicionality, územní di-

menze apod. Ty vláda vítá a věří, že napomáhají vy-
tvořit vhodné prostředí pro implementaci. Prioritou vlá-
dy je pak také zachování politiky soudržnosti jako hlav-
ního rozvojového a investičního nástroje EU.  

Vláda souhlasí s obsahem deklarace „EU Urban Agen-
da“ a podporuje vznik samostatné urbánní agendy EU, 
neboť každý z bodů deklarace lze promítnout do stá-
vajících podmínek urbánního rozvoje v ČR. 

Předpokládány další vývoj 

Lotyšské předsedníctví si na počátku svého předsednictví 
vytýčilo cíl v rámci politiky soudržnosti připravit a pro-
jednat návrh závěrů, které budou přijaty na jednání 
Rady pro obecné záležitosti (GAC) v červnu 2015. Tyto 
závěry by zohledňovaly reformy politiky soudržnosti a 
také by odrážely nutnost dosažení dostatečné adminis-
trativní kapacity, která je základní podmínkou pro 
úspěšnou implementaci. Vstupem do závěrů byly rovněž 
dva issue papery – jeden pro finanční nástroje a druhý 
pro administrativní kapacitu – které předsednictví při-
pravilo pro jednání vrchních ředitelů odpovědných za 
politiku soudržnosti v březnu 2015 v Rize.   

Lotyšské předsednictví předpokládá, že na pracovní 
skupině Rady diskutované závěry budou standardně 
předloženy ke schválení  výboru Coreper, a následně  
Radě pro obecné záležitosti. Plánem jen předložit závě-
ry v bodě bez diskuze. Samotný návrh závěrů Rady se 
však na červnovém rižském jednání neprojednával.  

/L. Kučera/ 
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Evropská komise 

19.–25.března 
 Výsledky Rady pro dopravu, telekomunikace a energetiku > Rada 

Ve dnech 11. a 12. června se v Lucemburku konalo 
řádné zasedání Rady pro dopravu, telekomunikace 
a energetiku ve formátu ministrů dopravy a ministrů 
pro oblast telekomunikací. Delegaci ČR na část do-
prava vedl ministr dopravy Dan Ťok, na část teleko-
munikace ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek. 
Klíčové body 

Hlavní bodem části „Doprava“ byla zpráva o pokroku 
k návrhu nařízení o právech cestujících v letecké do-
pravě, který je intenzivně projednáván na Pracovní sku-
pině Rady pro leteckou dopravu od července roku 
2013. I přesto se doposud nepodařilo dosáhnout shody 
v otázce časových prahů pro uplatnění nároku na kom-
penzaci a v otázce kompenzace při zrušení či zpoždění 
letů.  
Vedle toho byl také přijat obecný přístup k návrhu 
směrnice o technických požadavcích na vnitrozemská 
plavidla, čímž byl učiněn důležitý posun směrem k jed-
notnému souboru technických norem, který bude spravo-
vat Ústřední komise pro plavbu na Rýně. Na závěr jed-
nání představilo lucemburské předsednictví plán práce 
na další pololetí. 
V části „Telekomunikace“ dominovalo téma jednotného 
digitálního trhu. Komise prezentovala tuto strategii a 
následně delegace jedna po druhé sdělily své názory 
na tuto otázku. Vedle toho předsednictví prezentovalo 
informaci o stavu vyjednávání telekomunikačního balíč-
ku, kde se nyní dle Rady čeká na návrhy kompromisu ze 
strany Evropského parlamentu v otázce režimu ukončo-
vání roamingu a síťové neutrality. 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR obecně podporuje zvyšování ochrany cestují-
cích v letecké dopravě. Ve většině otázek, které vláda 

považuje za prioritní, bylo dosaženo kompromisu, který 
odpovídá pozici a zájmům ČR. Výjimkou jsou limity pro 
vznik a rozsah nároku na kompenzaci, které je dle ná-
zoru vlády ČR potřeba (i v souladu předloženým pů-
vodním návrhem Komise) ponechat na hranici 5/9/12 
hodin. 

Vláda ČR rovněž souhlasí, že jednotný trh elektronických 
komunikací je základem digitální ekonomiky, přičemž 
sdílí myšlenku využití potenciálu růstu, konkurenceschop-
nosti a zaměstnanosti, který může jednotný trh nabíd-
nout prostřednictvím rozvoje elektronických komunikací. 
Považuje za důležité věnovat dostatek času přípravě 
kompromisního znění, a to zejména s ohledem na řadu 
otevřených bodů a nejasnost konkrétních požadavků 
Evropského parlamentu. Přechodné období pro rušení 
roamingu musí být také dostatečně dlouhé. Pravidla 
síťové neutrality je zapotřebí stanovit tak, aby byla co 
nejvíce „future-proof“, s ohledem na předpokládaný 
vývoj odvětví a možnost tvorby nových služeb a pro-
duktů, které by příliš přesné vymezení nedokázalo po-
stihnout. 

Vláda souhlasí i se strategií pro jednotný digitální trh a 
očekává, že všechny budoucí návrhy Komise budou 
opřeny o dostatečně robustní analýzu dopadů, a to i na 
jednotlivé členské státy.  
Předpokládaný další vývoj 
U náhrad v letecké dopravě hodlá lucemburské před-
sednictví dosáhnout obecného přístupu do řádného říj-
nového zasedání Rady pro dopravu. Telekomunikační 
balíček bude projednáván hned na nejbližším jednání 
výboru Coreper 17. června, přičemž cílem lotyšského 
předsednictví je dosáhnout shody s Evropským parla-
mentem ještě do konce června 2015. /Š. Černý/ 

Výsledky summitu EU–CELAC > Rada 

V Bruselu se ve dnech 10. a 11. června 2015 uskuteč-
nil summit EU a Společenství latinskoamerických a 
karibských států (CELAC). Cílem zasedání bylo upev-
nit politický dialog s Latinskou Amerikou jako strate-
gickým partnerem EU, diskutovat o modernizaci hos-
podářských vztahů a rozšířit dosavadní spolupráci 
do nových oblastí. Delegaci ČR vedl předseda vlády 
Bohuslav Sobotka.  

Klíčové body 

Bruselský summit, jehož se zúčastnilo 61 států, byl 
osmým vrcholným setkáním EU-Latinská Amerika 
a v pořadí druhým ve formátu EU-CELAC. Summit schvá-
lil dva dokumenty: politické prohlášení „Partnerství pro 
příští generaci“ o sdílených hodnotách obou regionů a 
obsáhlou „Bruselskou deklaraci“ potvrzující vůli nadále 
prohlubovat vzájemnou spolupráci v různých oblastech, 
např. v boji proti organizovanému zločinu, 
v problematice klimatických změn či v rozvojové spolu-
práci. 
Summit potvrdil také nutnost modernizace existujících 
asociačních dohod a dohod o volném obchodu mezi EU 
a zeměmi regionu a také zintenzivnění úsilí o dojednání 
dohody o volném obchodu se Společným trhem Jihu 
(Mercosur). Schválena byla rovněž aktualizace Akčního 
plánu EU-CELAC z roku 2013 a parafováním příslušné 
dohody byla dokončena vyjednávání o přetvoření již 
existující Nadace EU-LAC v mezinárodní organizaci. 

Samotnému summitu předcházelo zasedání ministrů za-
hraničí EU-CELAC 9. června. Na okraj summitu proběhlo 
bilaterální jednání předsedy vlády s prezidentem Ko-
lumbie Juanem Manuelem Santosem a bilaterální jedná-
ní na nižší úrovni s představiteli Panamy, Kostariky a 
Kuby.  

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR sdílí názor, že od prvního summitu v Riu de 
Janeiro před 16 lety, prošly oba regiony významnou 
interní dynamikou a změnami, které by měl proces EU-
CELAC jednoznačně reflektovat. Partnerství dospělo do 
etapy, kdy se podařilo vcelku úspěšně ukončit období 
uzavírání obchodních partnerství a kdy je nutné se za-
myslet nad dalším směrem partnerství a jeho novým 
obsahem. Vláda hodnotí spolupráci EU-CELAC jako vel-
mi dobrou a prospěšnou. V novém období by se měly 
snahy zaměřit především na její zefektivnění, lepší vyu-
žívání existujících mechanismů a koordinaci  postojů ke 
globálním otázkám. Vláda vítá přijetí obou deklarací 
na summitu EU-CELAC, které by se měly stát základním 
vodítkem dalšího směrování spolupráce EU a CELAC. 
Předpokládaný další vývoj 
Další summit EU-CELAC se uskuteční v roce 2017. 
/O. Matoušek/ 
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Evropská komise 

19.–25.března 
 Výsledky plenárního zasedání > Evropský parlament 

Ve dnech 8.–11. června se ve Štrasburku uskutečnilo 
plenární zasedání Evropského parlamentu. Poslanci 
se zabývali zejména otázkami TTIP, vztahů s Rus-
kem, budoucností FIFA a strategie EU pro rovnost 
mužů a žen. 

Evropský parlament (EP) stáhl z původně středečního 
(10. června) pořadu jednání své souhrnné doporučení k 
Transatlantickému obchodnímu a investičnímu partnerství 
(TTIP) mezi EU a USA. Na základě článku 175 Jednací-
ho řádu EP došlo nejprve k odložení hlasování o usnese-
ní, následně těsným poměrem hlasů 183 (pro): 181 
(proti): 37 (zdrželo se hlasování) rovněž i k odložení 
rozpravy o dohodě TTIP, na základě článku 152 Jedna-
cího řádu. Návrh se nyní vrací k projednání do Výboru 
pro mezinárodní obchod (INTA). 

Poslanci přijali v úterý 10. června usnesení vyzývající EU 
ke kritickému přehodnocení vztahů s Ruskem poškoze-
ným v důsledku porušování demokratických zásad, zá-
kladních hodnot a mezinárodního práva ze strany Ruska 
prostřednictvím násilností a destabilizace svých soused-
ních států. EP vyzval Komisi k navýšení zdrojů na boj 
proti ruské propagandě, odsoudil svévolnou ruskou čer-
nou listinu zakazující 89 občanům EU vstup na své území 
a konstatoval potřebu vzájemně konstruktivních vztahů 
v dlouhodobém horizontu. EU by podle usnesení měla 
také vypracovat nouzový plán, založený na tzv. měkké 
síle, proti agresivní a rozdělující politice Ruska ve vzta-
hu k členským státům EU. 

EP se ve čtvrtek 11. června vyjádřil formou nelegislativ-
ního usnesení k případu obvinění z korupce 

v Mezinárodní fotbalové federaci (FIFA). Poslanci vy-
slovili lítost nad nastalou situací, která vážně poškodila 
důvěryhodnost a integritu světového fotbalu. V této sou-
vislosti vyzvali k nulové toleranci vůči korupci ve fotbale 
a zdůraznili nutnost naléhavých hlubokých strukturálních 
reforem ve FIFA. EP zároveň přivítal rezignaci dosavad-
ního předsedy Josepha Blattera a zdůraznil, že by fe-
derace měla zavést transparentní vnitřní rozhodovací 
proces, včetně volby nového předsedy. 

V úterý 9. června EP odhlasoval rovněž návrh usnesení, 
která vyzývá Komisi k nalezení nových a vhodnějších 
nástrojů na ochranu duševního vlastnictví ve třetích 
zemích. Poslanci v něm žádají řešení současné komplexní 
situace, které by bylo založené na rovnováze mezi zá-
jmy vlastníků duševních práv, hospodářskými subjekty a 
koncovými uživateli.   

EP téhož dne přijal návrh usnesení týkající se otázky 
vývoje zrovnoprávnění mužů a žen po roce 2015, 
která je předmětem v současné době projednávané 
strategie ze strany Komise. Poslanci v usnesení vyjádřili 
nutnost nastavení jasných cílů nové strategie, důraz na 
praktické kroky a efektivnější monitorování s cílem učinit 
pokrok v boji s přetrvávající diskriminací na pracovním 
trhu EU, ve vzdělávání a rozhodovacím procesu v rámci 
EU. Posílena by měla být rovněž práva dalších znevý-
hodněných skupin žen (žen s tělesným postižením, mi-
grantkám, a příslušnicím etnickým menšin apod.).   

/O. Kaleta/ 

Práva duševního vlastnictví > Evropský parlament 

Na plenárním zasedání Evropského parlamentu 
v úterý 9. června 2015 odhlasovali poslanci rezoluci, 
která vyzývá Komisi k nalezení nových a vhodněj-
ších nástrojů na ochranu duševního vlastnictví 
ve třetích zemích.  
Kontext 

V současnosti členské státy čelí v oblasti kulturní tvorby 
a inovací nebezpečí v podobě porušování práv duševní-
ho vlastnictví a rostoucí zapojení organizovaného zloči-
nu. Ochrana duševního vlastnictví si v této situaci vyža-
duje komplexní a vyvážené řešení založené na rovno-
váze mezi zájmy vlastníků duševních práv, hospodářský-
mi subjekty a koncovými uživateli.  
Klíčové body  
Poslanci Evropského parlamentu se domnívají, že sou-
časný postup Komise neumožňuje dostatečně rozlišit me-
zi fyzickým paděláním a digitálním porušováním autor-
ského práva. Komise by se tak dle poslanců měla za-
měřit na on-line platformy, které přímo či nepřímo ob-
chodují s padělky a porušují autorská práva. Jako jedno 
z možných řešení situace poslanci navrhují Evropské unii 
a jednotlivým členským státům včlenit protokol o boji 
proti padělání do Úmluvy OSN proti nadnárodnímu 
organizovanému zločinu.    
Poslanci se v rezoluci rovněž vyjádřili k přístupu ke ge-
nerickým léčivům ve světě ve světle ochrany práv dušev-
ního vlastnictví. Zájem pacientů musí být při ochraně 
duševního vlastnictví brán v potaz.   

Rezoluce byla vypracována poslankyní Marií Alessiou 
Moscaovou (IT, S&D) a hlasovalo pro ni 521 poslanců 
EP. 164 členů bylo proti a 17 poslanců se zdrželo hla-
sování.  
Zároveň s výše zmíněnou rezolucí odhlasovali poslanci 
také nelegislativní rezoluci o úpravě vnitrounijních pravi-
del pro boj proti on-line porušování práv duševního 
vlastnictví. Tato samostatná rezoluce byla vypracována 
předsedou Výboru pro právní záležitosti Pavlem Svo-
bodou (EPP) a hlasovalo pro ni 529 poslanců a poslan-
kyň. Proti textu rezoluce se vyjádřilo 143 členů EP a 28 
se hlasování zdrželo.  
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR vítá všechna témata avizovaných legislativ-
ních návrhů, které Komise hodlá předložit ke zlepšení 
přístupu k digitálnímu obsahu v rámci Strategie pro jed-
notný digitální trh v Evropě.  Vláda je také zastáncem 
vytvoření autorskoprávního rámce přizpůsobeného vý-
voji moderních technologií. Je ovšem třeba, aby veškeré 
tyto návrhy vycházely z důkladných a objektivních ana-
lýz dopadů a byly náležitě vyvážené na základě po-
znatků z nezbytných konzultací se zástupci všech zainte-
resovaných subjektů.  
Předpokládaný další vývoj 
Evropský parlament a především jeho Výbor pro právní 
záležitosti se tématem ochrany práv duševního vlastnic-
tví bude zabývat i během následujících zasedání výbo-
ru. /V. Bláha/ 
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Nakládání s vouchery. Ministři se pokusí dosáhnout 
politické dohody o návrhu směrnice, která má ošetřit 
uplatňování DPH na různé typy poukazů (jednoúčelové, 
víceúčelové, slevové kupony, dárkové poukazy apod.). 
V současné době není tato oblast na úrovni EU uprave-
na a pravidla v jednotlivých zemích se liší, což činí pro-
blémy zejména v případě přeshraničních transakcí. 
V průběhu vyjednávání doznal návrh značných změn, 
byla např. vypuštěna pravidla týkající se slevových ku-
ponů, zachovány naopak byly principy týkající se zda-
nění plnění (dodání zboží, poskytnutí služeb). 

Správní spolupráce. Návrh na povinnou a automatickou 
výměnu informací o přeshraničních daňových rozhodnu-
tích je součástí balíčku k daňové transparentnosti. Jeho 
cílem je zajistit, aby mezi členské státy byly automatic-
ky vyměňovány informace o předběžných rozhodnutích 
o přeshraničních daňových režimech a o předběžných 
posouzeních převodních cen. Tímto opatřením by bylo 
snazší pro daňové jurisdikce posoudit, zda jsou daňové 
základny společností realistické, nebo zda dochází 
k účelovému snižování základu daně. Technické jednání 
stále probíhá, ministři mají být informováni o dosaže-
ném pokroku. 

Směrnice o zdanění licenčních poplatků a úroků. Revi-
ze směrnice by měla obsahovat kromě rozšíření počtu 
společností, na které by se směrnice měla uplatňovat, 
také obecné pravidlo proti zneužívání. V některých pří-
padech jsou licenční poplatky a úroky od daně osvobo-
zeny, což může vést některé subjekty k účelovému za-
kládání společností. Pravidlo by mělo zabránit těmto 
společnostem, aby výhod směrnice požívaly. Diskutuje 
se také o začlenění minimálního efektivního zdanění do 
návrhu, proto zatím není zcela jisté, zda lze počítat 
s dosažením politické dohody. 

Hlavní směry v hospodářské politice. Ministři projed-
nají zprávu pro Evropskou radu o hlavních směrech hos-
podářských politik. Po politickém schválení je formálně 
schválí Rada pro hospodářské a finanční věci v červenci. 

Investiční plán pro Evropu: Evropský fond pro strate-
gické investice. Ministři budou informováni o stavu 
schvalování. Rada a Evropský parlament již dosáhli sho-
dy na výsledné podobě návrhu v trialogu a finální znění 
kompromisu bylo za členské státy potvrzeno výborem 

Coreper. Návrh by měl schválit Parlament 24. června 
2015 na plenárním zasedání a následně ještě i Rada. 

Strukturální reforma bankovnictví. Cílem návrhu naří-
zení je vytvoření odolného, transparentního 
a odpovědného bankovního systému a snížení rizika 
úpadku bank, jež jsou příliš velké na to, aby si členské 
státy mohly dovolit je nezachránit (jedná se o tzv. too-
big-to-fail banks, TBTF) Dále si klade za cíl doplnění 
probíhající reformy regulace bankovního sektoru na 
unijní úrovni. Na Radě Ecofin bude projednáno kompro-
misní znění textu, na základě kterého by nadcházející 
předsednictví mohlo zahájit jednání s EP. 

Implementace bankovní unie. Ministři budou informo-
váni o aktuálním stavu implementace bankovní unie. 

Unie kapitálových trhů. Rada přijme závěry týkající se 
Unie kapitálových trhů. Reagují na první fázi projektu, 
kterou byla veřejná diskuse v návaznosti na vydání ze-
lené knihy. Na podzim t. r. bude projekt pokračovat 
zveřejněním akčního plánu. 

Příspěvek pro jednání Evropské rady 25. – 26. června 
2015: Evropský semestr a Zpráva o přípravě na další 
kroky v rámci lepšího hospodářského vládnutí 
v eurozóně. Ministři formálně potvrdí souhlas členských 
států se zněním doporučení jednotlivým zemím a dopo-
ručení pro země eurozóny, jak byly dohodnuty. Ke ko-
nečnému schválení znění doporučení dojde na jednání 
Rady v červenci. 

Implementace Paktu stability a růstu. Ministři formálně 
potvrdí souhlas členských států se zněním rozhodnutí o 
odstranění nadměrného schodku Polska a Malty a se 
zněním nového doporučení k odstranění nadměrného 
schodku Spojeného království. 

Další agenda. Kromě výše uvedených témat by ministři 
měli potvrdit zprávu Evropské radě o daňových otáz-
kách, zprávu o daňových otázkách v rámci Paktu Euro 
plus a zprávu o činnosti Skupiny pro zdanění podniků. 
Samotnému jednání Rady bude předcházet výroční za-
sedání guvernérů Evropské investiční banky.  

/B. Miléřová/ 

Rovné příležitosti. Na programu Rady je projednání 
zprávy o pokroku v návrhu směrnice o zlepšení gende-
rové vyváženosti mezi členy dozorčí rady/nevýkonnými 
členy správní rady společností kotovaných na burzách a 
dále projednání zprávy o pokroku ve věci návrhu anti-
diskriminační směrnice. Předpokládá se přijetí závěrů 
Rady o rovných příjmových příležitostech žen a mužů: 
snižování genderových rozdílů v penzích. 

Zaměstnanost mladých. Ministři se budou věnovat do-
sažení obecného přístupu v návrhu rozhodnutí Rady o 
hlavních směrech politiky zaměstnanosti členských států. 
V oblasti zaměstnanosti mladých se předpokládá schvá-
lení závěrů ke zvláštní zprávě Evropského účetního dvo-
ra „Záruka pro mladé: první kroky jsou učiněny, ale 

provádění má svá rizika“. Komise bude prezentovat 
stav provádění Doporučení Rady o Záruce pro mladé. 

Evropský semestr 2015. Veřejná politická rozprava, 
jejíž výstupy budou reflektovány na červnové Evropské 
radě, bude vedena nad letošním procesem evropského 
semestru a nově vydanými specifickými doporučeními 
pro členské státy (CSR). 

Zdravotnické prostředky. Ministři zdravotnictví budou 
jednat o dosažení obecného přístupu ve věci návrhu 
nařízení o zdravotnických prostředcích a in vitro dia-
gnostických zdravotnických prostředcích. 

/M. Beranová/ 

Agenda Rady pro hospodářské a finanční věci, 19. června > Informace 
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Příprava červnové Evropské rady: návrh závěrů. První 
návrh závěrů zasedání, které se bude konat ve dnech 
25. a 26. června, byl distribuován v pondělí 15. června. 
Mezi témata, která budou hlavním předmětem diskuse, 
patří migrace (redistribuční mechanismy, návratová po-
litika, Vallettská konference), prohlubování Hospodář-
ské a měnové unie (tzv. Zpráva čtyř předsedů) a pro-
blematika tzv. brexitu (členství Spojeného království v 
EU a reformní agenda). Další témata, u nichž se rozsáh-
lá diskuse neočekává, nicméně budou pokryty v závě-
rech, jsou obrana a bezpečnost (revize Evropské bez-
pečnostní strategie, Společná bezpečnostní a obranná 
politika, vnitřní bezpečnost) a hospodářské otázky 
(specifická doporučení pro jednotlivé země v rámci ev-
ropského semestru, Evropský fond pro strategické inves-
tice, dobudování jednotného digitálního trhu). O pro-
dloužení sektorových sankcí proti Rusku do konce roku v 
souladu s Minskými dohodami by v kontextu závěrů 
březnové Evropské rady měla formálně rozhodnout Ra-
da pro zahraniční věci a na půdě Evropské rady se již 
diskuse na toto téma nepředpokládá. 
Evropský semestr.  Rada tradičně projedná balíček 
doporučení pro jednotlivé země a eurozónu jako celek 
a postoupí ho červnové Evropské radě k politickému 
potvrzení, čímž dojde k uzavření letošního evropského 
semestru. Formálně přijme doporučení Rada EU v polo-
vině července.    
Agenda zlepšování právní úpravy: obecná debata. 
Ministři povedou diskusi k balíčku ke zlepšování právní 
úpravy vydaného Komisí dne 19. května 2015, mezi 

jehož hlavní prvky patří mj. návrh nové interinstitucionál-
ní dohody o zlepšování tvorby právních předpisů mezi 
Komisí, Evropským parlamentem a Radou. Součástí ba-
líčku je též zastřešující sdělení Komise „Zlepšování práv-
ní úpravy k dosažení lepších výsledků: agenda EU“, ná-
vrh rozhodnutí, kterým se zřizuje platforma Programu 
pro účelnost a účinnost právních předpisů (REFIT), návrh 
rozhodnutí, kterým se zřizuje nezávislý Výbor pro regu-
lativní kontrolu (Regulatory Scrutiny Board) a sada in-
terních nástrojů k lepší právní úpravě. Cílem Komise je 
posílit konzultace a posuzování dopadů v průběhu celé-
ho unijního legislativního procesu a tím snížit administra-
tivní zátěž, zvláště pro malé a střední podniky. Komise 
rovněž hodlá posílit program REFIT, jenž by se měl stát 
zásadním prvkem každoročního pracovního programu 
Komise. 

Situace v Makedonii. Rada by měla k tématu přijmout 
závěry, jejichž návrh je předložen k projednání Pracovní 
skupině pro západní Balkán. Zemi oslabuje krize, která 
vypukla poté, co makedonské úřady na přelomu ledna 
a února 2015 obvinily předsedu hlavní opoziční strany 
SDSM Zorana Zaeva z pokusu o státní převrat a on ná-
sledně začal pravidelně zveřejňovat záznamy odposle-
chů, které odhalují korupční jednání a zneužívání moci 
ze strany vlády a jejich spojenců. Do května 2015 byly 
zveřejněny více než tři desítky sérií odposlechů. Komise 
dává najevo, že by za stávající situace, tj. bez převzetí 
politické zodpovědnosti ze strany zodpovědných před-
stavitelů vlády a dalších kroků vedoucích k vyřešení kri-
ze, nemohla udržet doporučení k zahájení přístupových 
rozhovorů. /K. Schneiderová/ 

Asie. Asie bude strategickým tématem červnové Rady 
pro zahraniční věci. Evropská služba vnější činnosti 
k bodu připravila tzv. issues paper, v němž zdůrazňuje 
rostoucí význam asijských hráčů, jejich zlepšující se inter-
konektivitu a potřebu s regionem lépe spolupracovat. 
Ministři by také měli diskutovat vztah EU se vznikající 
Asijskou infrastrukturní investiční bankou. Rada schválí 
závěry ke střední Asii.  

Spolupráce EU-OSN. Na obědě se ministři sejdou 
s generálním tajemníkem OSN Pan Ki-munem. Rada 
bude také schvalovat priority EU pro jednání podzimní-
ho valného shromáždění OSN. 

Energetická diplomacie. Po obědě bude následovat 
debata k Akčnímu plánu diplomatických aktivit na pod-
poru cílů Energetické unie. Ministři by jej měli odsouhla-
sit stejně jako u jeho obdoby, schválené na lednové Ra-
dě pro zahraniční věci a směřované na podporu klima-
tické politiky EU.   

Další agenda. Vysoká představitelka Federika Moghe-
riniová seznámí ministry s výsledky své cesty na pales-
tinská území a do Izraele. Ministři by měli rozhodnout 
o zahájení operace ve Středomoří EU NAVFORMED. 
Může se objevit také téma situace v Makedonii.  

/M. Nemkyová/ 

Agenda Rady pro zahraniční věci, 22. června > Informace 

171. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni > Informace 

Dne 15. června 2015 se konalo 171. zasedání vládní-
ho Výboru pro EU (VV-EU).  

Výbor schválil v předloženém znění mandát na zasedá-
ní Rady pro spravedlnost a vnitřní věci dne 16. června 
2015 v Lucemburku (část vnitřní věci), který předložil 
ministr vnitra Milan Chovanec v návaznosti na minulé 
jednání VV-EU. Diskuse ministrů k tomuto bodu se týkala 
konkretizace možností dobrovolného příspěvku ČR k 
řešení migrační krize a jeho časování, implementace 
vládního projektu přesídlování syrských rodin z uprchlic-
kých táborů v Jordánsku a efektivního řešení vazby me-
zi potřebami trhu práce ČR a migrací.  

Předseda vlády Bohuslav Sobotka poté informoval o 
výsledcích koordinační schůzky zemí V4 k migraci, která 
se uskutečnila dne 11. června 2015 na okraj summitu EU
-CELAC v Bruselu. Následně vyzval ministra vnitra k 
rychlejšímu postupu realizace programu na přesídlení 
syrských rodin, který vláda schválila dne15. ledna 
2015, a požádal ministra zahraničních věcí, aby vládě 
předložil návrh opatření vedoucích k zefektivnění proce-
su vydávání víz v souvislosti s pracovní migrací z Ukraji-
ny do ČR, včetně posílení administrativní kapacity pří-
slušných konzulárních úřadů ČR.  
Výbor poté schválil v předloženém znění revidovanou 
rámcovou pozici k návrhu nařízení o zřízení Úřadu ev-
ropského veřejného žalobce (EPPO), /Pokr. na s. 7/ 
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kterou představil náměstek ministra spravedlnosti Mi-
chal Franěk. Následná debata se týkala potřeby pro-
jednat revidovanou rámcovou pozici s Parlamentem ČR, 
mimo jiné vzhledem k odůvodněnému stanovisku, jejž k 
původnímu návrhu nařízení uplatnil Senát. Ministr zahra-
ničních věcí Lubomír Zaorálek poté seznámil členy VV-
EU s předpokládanými reformními návrhy Spojeného 
království Velké Británie a Severního Irska a shrnul dis-
kusi konstatováním, že vláda bude zpřesňovat svoji po-
zici k jednotlivým reformním návrhům Spojeného králov-
ství, přičemž je zřejmé, že k řadě návrhů bude možné 
zaujmout podpůrný či konstruktivní postoj, u jiných bude 
ČR naopak jasně trvat na svých dlouhodobých priori-
tách.  

Předseda vlády Bohuslav Sobotka pak poskytl členům 
VV-EU informaci o průběhu a výsledcích setkání s komi-
sařkou Corinou Crețuovou dne 11. června 2015 v Bru-
selu při příležitosti slavnostního schválení deseti operač-
ních programů ČR, kterého se zúčastnila rovněž ministry-
ně pro místní rozvoj. Předseda vlády upozornil na po-
třebu řešení rizik nedočerpání prostředků z období 
2007–2013, zejména na problematiku screeningu EIA u 
projektů v Operačním programu Doprava. Následně 
požádal ministra dopravy Dana Ťoka a ministra životní-

ho prostředí Richarda Brabce, aby informovali vládu o 
řešení screeningu EIA a aby na nadcházející jednání s 
Evropskou komisí v Bruselu o této záležitosti přizvali rov-
něž ministryni pro místní rozvoj Karlu Šlechtovou vzhle-
dem k její koordinační roli v kohezní politice ČR. Ministr 
životního prostředí Richard Brabec pak informoval o 
současném stavu screeningu a přislíbil předložit další 
informace na příštím jednání vlády. Ministryně pro míst-
ní rozvoj následně přiblížila členům VV-EU průběh a 
výsledky neformálního setkání ministrů zemí EU odpo-
vědných za politiku soudržnosti a urbánní rozvoj ve 
dnech 9. a 10. června 2015 v Rize, oficiální zahájení 
„Programu spolupráce Česká republika – Svobodný 
stát Sasko 2014-2020“ v Drážďanech dne 12. června 
2015, a mezinárodní konferenci o veřejných zakázkách, 
kterou pořádala Komise ve spolupráci s Ministerstvem 
pro místní rozvoj téhož dne Praze.  

Ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek a ministr do-
pravy Dan Ťok nakonec poskytli členům VV-EU informa-
ce o průběhu a výsledcích jednání Rady pro dopravu, 
telekomunikace a energetiku ve dnech 11. a 12. června 
2015 v Lucemburku.  /K. Schneiderová/ 

523. zasedání Výboru pro EU na pracovní úrovni > Informace 
Dne 9. června 2015 se konalo 523. zasedání Výboru 
pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Zástupce Úřadu vlády nejdříve informoval o průběhu a 
výsledcích 169. Výboru pro EU na vládní úrovni dne 
3. června 2015, 170. Výboru pro EU na vládní úrovni 
dne 8. června 2015 a o přípravě 171. Výboru pro EU 
na vládní úrovni dne 15. června 2015. 

Následně byla projednána revidovaná rámcová pozice 
k návrhu nařízení o zřízení Úřadu evropského veřejného 
žalobce (Ministerstvo spravedlnosti). 

Výbor schválil mandát na zasedání Rady pro dopravu, 
telekomunikace a energetiku (část doprava a telekomu-
nikace) ve dnech 11. - 12. června 2015 (Ministerstvo 
dopravy, Ministerstvo průmyslu a obchodu); mandát na 
zasedání Rady pro životní prostředí dne 15. června 
2015 (Ministerstvo životního prostředí); mandát na za-
sedání Rady pro spravedlnost a vnitřní věci ve dnech 
15. - 16. června 2015 (Ministerstvo spravedlnosti, Mi-
nisterstvo vnitra) a mandát na zasedání Rady pro ze-
mědělství a rybářství dne 16. června 2015 (Ministerstvo 
zemědělství). 

V rámci části „Aktuální evropské otázky“ byl projednán 
balíček materiálů k naplňování Strategie podpory Če-
chů v institucích EU. Materiály budou předloženy ke 
schválení na vládní Výbor pro EU, resp. vládu dne 24. 
června. Zástupce Úřadu vlády informoval o aktuální 
agendě Evropského parlamentu vložené do systému 

DAP. V rámci části věnované zprávám z Rad Minister-
stvo zemědělství informovalo o výsledcích neformálního 
zasedání Rady pro zemědělství a rybářství ve dnech 
31. května – 2. června 2015 v Rize; Ministerstvo prů-
myslu a obchodu o výsledcích zasedání Rady pro do-
pravu, telekomunikace a energetiku (část energetika) 
dne 8. června 2015 v Lucemburku a Ministerstvo pro 
místní rozvoj o jednání ministrů odpovědných za cestovní 
ruch Podunajské a Jadersko-jónské makroregionální 
strategie dne 8. června v Sofii. Úřad vlády informoval o 
schválení návrhu revizí ke společné pozici V4 k prohlu-
bování hospodářské a měnové unie a vypracování do-
poručení z kulatého stolu Národního konventu o EU na 
téma Transatlantické obchodní a investiční partnerství. 
Zástupce Úřadu vlády poděkoval Stálému zastoupení 
při EU za přípravu přehledu návštěv představitelů čes-
kých státních orgánů v Bruselu. 

V bodu „Různé“ zástupce Ministerstva zahraničních věcí 
a Úřadu vlády referovali o nejbližších akcích lucembur-
ského předsednictví. Ministerstvo průmyslu a obchodu 
informovalo o proběhlé návštěvě komisařky Cecilie 
Malströmové. Zástupce Úřadu vlády pozval na pracovní 
seminář k systému EUR-Lex. Ministerstvo spravedlnosti 
upozornilo na probíhající reorganizaci evropské sekce 
na rezortu. 

Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru Coreper I (10. června 2015) a Coreper II (9. a 12. 
června 2015). /M. Kadlecová/ 

Rámcová pozice ČR k návrhu rozhodnutí Rady o dočas-
ných opatřeních v oblasti mezinárodní ochrany ve 
prospěch Itálie a Řecka (KOM(2015) 286) 
(vypracovalo Ministerstvo vnitra) 

Rámcová pozice ČR k návrhu doporučení Rady o evrop-
ském přesídlovacím programu (C(2015) 3560/2) 
(vypracovalo Ministerstvo vnitra) 

/I. Blahušiak/ 

Rámcové pozice schválené v 24. týdnu > Informace 


